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 ملخص الدراسة:

البحث عن عوامل ارتكاب جرائم القتل عند الأحداث في ظل الأزمة السورية وهي إلى راسة الد   هدفت

-2019قامت بها الباحثة بين عامي ) حيث في مدينة دمشقدراسة ميدانية في مركزي أحداث البنين والبنات 

المؤدية إلى ارتكاب الحدث و الثقافية و الإقتصادية العوامل الاجتماعية  إلىف التعر  ( وهدف الدراسة هو 2022

علمية تساهم  والتوصل إلى مقترحات 2021-2011السورية الممتدة من  لحربللفعل الإجرامي خلال سنوات ا

 .الأحداث لجرائم القتل في الحد من تفشي ظاهرة ارتكاب

 في معهدي إصلاح الأحداث ا  ( حدث23) كان المجتمع المدروسالدراسة على المنهج الوصفي التحليلي و  اعتمدت

، مقابلةالودليل  المقابلة المعمقة وأداة  واعتمدت طريقة المسح الاجتماعي( سنة، 17-11من ) تتراوح أعمارهم

دورا  كبيرا  في جنوح الأحداث  ماعية والثقافية والاقتصادية تؤديالاجتمن العوامل  وتوصلت الدراسة إلى أن كل

وارتكابهم لجرائم القتل خلال الحرب السورية مع ما تحتويه من مؤشرات كالمستوى التعليمي والمادي والإعلام 

 :ما يأتي بعض ةوتقترح الدراس ،والدين والأسرة وغيرها من المؤشرات بالإضافة إلى دور عامل التربية لدى الآباء

تقديم برامج إرشادية وتوعوية حول كيفية التنشئة السليمة للأبناء من خلال إجتماعات أولياء الامور في  -

 وتقديم مادة الأخلاق للأطفال، وتعزيز الجانب الديني والقيمي والأخلاقي للسلوكيات. المدارس

 إدماج الأطفال في الحروب والنزاعات.أن تمارس الدولة المزيد من الرقابة على الأطفال بما يخص  -
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Abstract 

The study dealt with the search for the factors of committing murders among 

juveniles in light of the Syrian crisis. It is a field study in the centers for the juveniles 

of boys and girls in Damascus city , where the researcher conducted it between the 

years (2019-2022). The aim of the study is to identify the social, cultural and 

economic factors leading to To the juvenile’s commission of the criminal act during 

the years of the Syrian war extending from 2011-2021, to identify the reason for the 

juvenile’s commission of the crime, and to come up with scientific proposals that 

contribute to reducing the prevalence of the phenomenon of juveniles committing 

murders. 

The study relied on the descriptive analytical approach, and the sample was (23) 

delusional events for each male or female child between the ages of (11-17) years, and 

the method was adopted the social survey method through in-depth interview and 

interview guide. In juvenile delinquency and their commission of murder crimes 

during the Syrian war with what it contains of indicators such as the educational and 

material level, media, religion, family and other indicators in addition to the role of 

the parenting factor in parents, as this study concluded that the parents of delinquents 

treat them with cruelty and they also use the method of neglect in raising their 

children, and the study suggests the following: 

- Provide guidance and awareness programs on how to properly raise children through 

parents’ meetings in schools and provide morals for children and Promoting the religious, 

moral and ethical aspects of behavior.  

- That the state exercise more control over children with regard to integrating children 

into wars and conflicts. 
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